
آیت الله مسعودی خمینی:
 جریان حذف و خالص ساز 

 به حوزه رسیده است
گشت ارشاد بداند معنای بنشین بفرما و بتمرگ متفاوت است

آیت الله علی اکبر مسعودی خمینی، عضو جامعه مدرسین 
حوزه علمیه قم، صریح و بدون تعارف سخن می گوید. چه 
وقتی درباره حجاب صحبت می کند و با انتقاد از روش های امر 
به معروف، تاکید دارد که »حجاب باز زور درست نمی شود« 
و »گشت ارشاد نباید این قدر بداند که معنای بنشین، بفرما 
و بتمرگ متفاوت است؟« چه زمانی که روی سخنش با 
مسئولان است و گلایه مند می گوید: »همین که مردم 
بی تفاوت شده اند بدترین ضربه است« وی گفت: من اگر یک 
خانم  بی حجاب ببینم به او می گویم که؛ خانم! تو یک خانم 
باوفا و باصفایی هستی، تو یک خانم خانه دار و بچه دار هستی. 
من از شما تقاضا و التماس می کنم که این وضعیت این طوری 
خوب نیست. به آنجا نمی روم که بگویم: ای خانم! این چه 
وضعیتی است؟ خجالت بکش. خب متفاوت است. آقا! ما از 
قدیم شنیده ایم که بنشین و بفرما و بتمرگ یک معنا دارد. 
اما چه تفاوتی دارد؟ بفرما، بنشین یا بتمرگ. هر سه به یک 
معناست. اما اگر به یک نفر گفتند: بتمرگ. می گوید: خودت 
بتمرگ. اگر گفتند: بفرما. می گوید: چشم، انجام می دهیم. این 
تفاوتش است. ما نباید این قدر بفهمیم؟ گشت ارشاد ما نباید 
این قدر بداند که معنای بنشین، بفرما و بتمرگ متفاوت است؟

  نگاه افراطی غلط است
 خبر آنلاین نوشت آیت الله خمینی در واکنش به اینکه 
»می خواهم بدانم که نگاه های افراطی و حذف آمیز این جریان 
خالص ساز به مقوله هایی مثل حجاب، آزادی های اجتماعی و 
این مسائل، چقدر در دین گریزی نسل جدید مؤثر بوده و باید 
چه کرد که این نسل جدید پیوند بیشتری با دین بگیرد؟« 
اظهارکرد: »نه اسلام، نه قرآن و نه هیچ کسی نمی خواهد با زور 
کسی را انسان و آدم و مسلمان کند، با زور معنایی ندارد. من 
دست و پای شما را بگیرم و بگویم که؛ تو باید این را بگویی. 
این طور نیست. اسلام همیشه با منطق حرف می زند، اگر ما 
منطق حجاب را برای خانم ها بیان کنیم. همه بیان کنند 
که حجاب این نیست که فکر کنید من می خواهم کسی 
را محدود کنم. حجاب بایستی برای خود شخصیت ایشان 
درست انجام شود و من معتقدم که اگر چنان چه ما حجاب 
را از قرآن و روایات و ائمه)ع( بیان کنیم، ۸۰ درصد از مردم 
می پذیرند، در همه جا هم همین طور است که ۲۰ درصد از 
مردم نپذیرند. بالاخره ما زور که نمی توانیم بگوییم. حجاب را 
هم با زور نمی توانیم درست کنیم. باید به این خانم بفهمانیم 
که این حجاب برای شما شخصیت است، نه این که برای شما 
محدودیت باشد. محدودیت به این معناست که شما را در 
یک حبس خانه بگذاریم و حبس کنیم. نه، بیرون بیا و برو 
ولی یک کاری کن این جوانی که دارد رد می شود به شما نگاه 
نکند و در فکر او وضعیت بدی ایجاد نشود. شما خانمی که 
با این وضعیت بیرون می آیی، هر جوانی که شما را می بیند، 
یک افکار دیگری برای او پیدا می شود. این نباید پیدا شود. 
شما خانم هستید، برای زندگی بچه هایت هم باید خودت را 
حفظ کنی و بچه هایت را بزرگ کنی. اسلام هم هیچ گاه زور 
نمی گوید، اما منطق دارد و با منطق می گوید که؛ شما بایستی 

حجاب داشته باشید.«

   اقدام گشت ارشاد اشتباه بود
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در پاسخ به این سوال 
که »این جرم انگاری هایی که در مورد جحاب هست چقدر 
می توانند در هدایت جامعه تأثیر داشته باشد؟« توضیح داد: 
»همین خانمی که گرفتند، چقدر برای ما مشکلات ایجاد 
کرد؟ چرا باید این کار را بکنیم؟ به او اخطار می کردید و 
می گفتید که شما یک خانمی هستید که بایستی حجاب 
داشته باشید و حجاب هم به درد این کار تو می خورد. اگر هم 
می گفت که نه، نمی خواهم. باید او را رها کنند و بروند. بعد 
در منزل و خانه اش با او صحبت کنند. اصلا به طور کلی این 
کار، کار اشتباه و غلطی بود که ما انجام دادیم.« وی سپس در 
واکنش به اینکه »گشت ارشاد را می فرمایید؟« گفت: »بله هر 
کسی که بود.« وی با بیان اینکه خالص سازی به حوزه رسیده 
است، به لاریجانی اشاره کرد و افزود: »من با هیچ کسی رفیق 
نیستم اما مثلا بایستی آقای لاریجانی را به طور کلی کنار 
بگذاریم؟ آقای لاریجانی چند سال به این مردم خدمت کرده و 
خدمت خوبی هم کرده است، ما باید همه را یکسان ببینیم. ما 
نباید چون این آقا رفیق من است و چون با من خوب است، او 
را ۱۰۰ درصد بزرگ کنیم و چون او با من خیلی رفیق نیست، 
او را کنار بگذارم. وی همچنین گفت: ما باید آقای هاشمی 
رفسنجانی را رد می کردیم؟ آقای رفسنجانی از کسانی بود 
که از ابتدای انقلاب و قبل از انقلاب با امام بود و بعدش هم، 
تا زمانی که رفت. ما باید چنین کسی را رد کنیم؟ وی تصریح 
کرد: نمی دانم این را بگویم یا نگویم، مشکلات زیاد است و 
نمی توانیم صحبت کنیم. مثلا من حدود ۹۲ ساله هستم، آن 
آقای رئیس شورای نگهبان ۶-۷ سال از من بزرگ تر است و 
نزدیک به ۱۰۰ سال سن دارد، بسیار آدم خوب و سالمی است 
ولی وقتی ۹۰-۱۰۰ ساله شد، دیگر باید به دنبال پیری اش 
برود، کما این که من نیز الان باید دنبال پیری باشم و دیگر باید 
از جوانان به درد بخور استفاده کنیم.با احترام فراوانی که برای 
آقای جنتی قائل هستم، چون در جامعه  مدرسین همکار من 
بوده اند، ما ۴۰ سال در جامعه با هم بودیم، او هم بوده و واقعا 
هم در انقلاب بوده اند، اما خب حالا پیر شده اند. ۱۰۰ سالشان 
است دیگر باید در خانه بنشینند. لذا من معتقدم که باید یک 
مقدار فکر کنیم که مردم متوجه باشند که ما به دنبال ریاست 
و پول و خصوصیات شخصی نیستیم. اگر این طور باشد همه 

می آیند و رأی می دهند.
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آرمان ملی- حمید شجاعی: مهم ترین رویداد سیاسی 
سال جاری بدون شک انتخابات مجلس دوازدهم خواهد بود و 
از ماه ها پیش همه دستگاه های اجرایی و نظارتی کشور تلاش 
خود را به کار گرفته اند که بتوانند همه شرایط را برای برگزاری 
انتخاباتی خوب و باشکوه مهیا کنند. این در حالی است که با 
وجود همه تلاش  ها برای برگزاری یک انتخابات با مشارکت 
بالا، اما شواهد و قرائن فعلا نشان می دهد که نباید منتظر 
انتخابات پرشوری باشیم چرا که بخشی از جامعه نگاه چندان 
مثبتی به مساله انتخابات پیش رو ندارد. این مساله نیز منبعث از 
عملکردهای ناموفق دولت به ویژه در حوزه اقتصادی و معیشتی 
جامعه است که موجبات کاهش محسوس سرمایه اجتماعی و 
اعتماد عمومی به روندها و عملکردهای موجود را فراهم آورده 
است. از طرفی شاید این انتظار می رفت که مجموعه حاکمیت و 
دستگاه های مسئول از کاهش مشارکت مردم در انتخابات مجلس 
۹۸ و ریاست جمهوری ۱۴۰۰ درس گرفته باشند و شرایط را برای 
تحقق مطالبات جامعه و اقناع افکار عمومی برای ترغیب مردم 
در جهت حضور در انتخابات آماده کنند. اما روند عملکردها طی 
ماه های اخیر و اظهار نظرات این مهم را نشان داد که گویا عزمی 
برای تحقق مطالبات وجود ندارد و گویی اینکه همان رویه ۲ 
انتخابات پیشین در انتخابات پیش رو نیز در پیش گرفته خواهد 
شد. حال اینکه از انتخابات مشارکتی هم سخن به میان می آید به 
نظر صرفا برای حفظ شرایط شکلی انتخابات است. اگر نه اینکه 
با پیش ثبت نام فضا از بسیاری از چهره های سیاسی برای حضور 
در انتخابات گرفته شود و حتی پس از ثبت نام نیز بازهم شاهد 
ردصلاحیت هایی  باشیم نشانی از یک انتخابات رقابتی و مشارکتی 
نخواهد داشت. گرچه بسیاری معتقدند که فضای انتخاباتی در 
کشور در یکماه یا چند هفته پایانی منتهی به انتخابات در کشور 
ایجاد می شود؛ اما واقعیت این است که اگر در آن زمان نیز برخی 
اقدامات در جهت حل برخی مسائل انجام شود بازهم شاید بخشی 
از مردم به انتخابات متمایل شوند و کسر قابل توجهی به ویژه قشر 
خاکستری پای صندوق رای نیایند. حال باید دید که در ماه های 

آتی چه اتفاقاتی در سپهر سیاست ایران معطوف به انتخابات رقم 
خواهد خورد. 

  دلایل عدم حضور مردم 
یک فعال سیاسی اصلا ح طلب در ارتباط با انتخابات پیش رو 
و حضور مردم اظهار داشت: انتخابات پیش رو تحت تاثیر چند 
مساله است. نخست مساله معیشتی مردم که دولت رئیسی 
نتوانسته شرایط معیشتی مردم را سامان بخشد. نکته دوم مربوط 
به اتفاقات سال گذشته است که به نظر می رسد  برخی همچنان 
نسبت به آن مساله داشته باشد و می شد در خصوص آن برخورد 
بهتری هم صورت گیرد. غلامعلی رجایی در خصوص مواجهه 
اصلاح طلبان با انتخابات به »آرمان ملی« گفت: اما امروز در 
خصوص انتخابات صرفا بحث اصلاح طلبان مطرح نیست. چرا که 
اصلاح طلبان رای معینی از جوانان و روشنفکران دارند، اما رای 
خاکستری است که معمولا تعیین کننده پیروز اصلی است که غالبا 
سمت اصلاح طلبان بود که به دلیل مشکلات معیشتی و مسائل 
دیگر در انتخابات پیشین حضور کم فروغی داشتند. وی افزود: 
البته شاید با برخی تحرکات و اقدامات در جهت ترغیب مردم به 
حضور در پای صندوق های رای آرای خاکستری نیز تا حدی در 
انتخابات حاضر شوند. اما من معتقدم انتخابات مثل دوره های قبل 

کم فروغ خواهد بود .
  شورای نگهبان سعه صدر داشته باشد

دبیرکل جامعه اسلامی مهندسان در خصوص انتخابات و 
شرایط بالا رفتن مشارکت اظهار داشت: برای بالارفتن مشارکت، 
نهادهای مختلف کشور مأموریت دارند؛ هم دولت به صورت جامع 
و هم وزارت کشور هم به صورت خاص. همچنین شورای محترم 
نگهبان و دستگاه های نظارتی و... می توانند بسیار مؤثر باشند در 
اینکه مردم احساس کنند یک انتخابات آزاد رقابتی قدرتمند 
پیش رو دارند و باید گفت اینجا مساله اجرای دقیق قانون، بسیار 
مهم است. محمدرضا باهنر گفت: من معتقدم در اینجا باید شورای 
نگهبان کمی با سعه صدر برخورد کند. وی ادامه داد: متأسفانه 
برخی از عزیزان سیاسی همفکری می کنند که رقبای خود را با 

قدرت شورای نگهبان از صحنه خارج کنند در حالی که رقیب باید 
با رقابت و پای صندوق رأی برد و اگر قرار باشد رقبا را بگیرند و 
دست و پایش را ببندند، این بردن و پیروز شدن معنا ندارد. باهنر 
در خصوص پیش بینی از آمار مشارکت مردم بیان کرد: به عملکرد 
شورای نگهبان و وزارت کشور بستگی دارد. همچنین رسانه ملی 
می تواند در این کار مفید باشد تا آدم های صاحب نظر مختلف را 
به رسانه ملی بیاورد، میزگرد بگذارد، مباحثه و مناظره بگذارد و 
جریانات مختلف سیاسی در برنامه ها شرکت بکنند. همین طور 
احزاب و فعالان سیاسی و گروه های سیاسی می توانند نقش 
داشته باشند و لازم است همه گروه های سیاسی و حتی آنهایی 
که منسوب به اصلاح طلبی هستند بیایند پای صندوق های رأی تا 
رقابت پای صندوق های رأی شکل بگیرد وگرنه در پای خیابان ها 
رقابت نیست بلکه جنگ است. نماینده ادوار مجلس اظهارکرد: 
طبیعی است که نتیجه انتخابات هم برایمان مهم است و دوست 
داریم که اکثریت آن در مجلس دوازدهم در اختیار جریان 
اصولگرایی باشد، اما حتما اگر یک اقلیت اصلاح طلب قدرتمند 
در مجلس داشته باشیم آن  را می پسندیم و قبول داریم و دوست 
داریم که این اتفاق بیفتد. به عنوان یک فعال سیاسی می گویم که 
علاقه مند هستیم که اکثریت مجلس دوازدهم نصیب اصولگراها 
بشود اما من با یک اختلاف نسبت به بقیه اصولگراها دوست داریم 
یک اقلیت قدرتمند اصلاح طلب هم در مجلس باشد. این فعال 
سیاسی اصولگرا در خصوص مواضع اخیر سیدمحمد خاتمی 
گفت: واقع قضیه این است که آقای خاتمی باید کمی رعایت بکند. 
قطعا در حرف ها حرف منطقی پیدا می شود که حتما این طور 
است. اما زمانی که همه حرف ها را در کنار هم قرار می گیرد 
ممکن است که دشمن سوءاستفاده کند و شاید آقای خاتمی 
هم قصدشان این نباشد. بنابراین خطاب من به آقای خاتمی این 
است که کاری با نیت سخنان ایشان ندارم ولی ایشان باید دقت 
کنند که مخاطب چه چیز از سخنان شما برداشت می کند؛ اینکه 
بخواهیم برخی سخنان را رادیکالیزه بکنیم ۴۰ سال سابقه انقلاب 

نشان می دهد که اینگونه مسائل مشکلات را حل نمی کند. 

بررسی شرایط جامعه پیش از انتخابات

انتخابات تحت الشعاع نگاه جامعه

 جزئیاتی از پلن B )بی(که 
الهام علی اف در پیش گرفته است

واکنش ایران چه خواهد بود؟
امیر احمدیان: هر نوع تغییرات در 
مرزهای سیاسی ایران با منطقه قفقاز 

غیرقابل قبول است
علی علیزاده، عضو هیات رئیسه کمیسیون 
امنیت ملی با اشاره به تحولات قفقاز اظهار 
کرد: موضوع قفقاز مورد توجه تمام قدرت های 
اصلی  مطالبه  است.  جهانی  و  منطقه ای 
آذربایجان اتصال به نخجوان و حاکمیت کامل 
بر قره باغ بود. درخواست آذربایجان این بود 
که به صورت کامل گروه های مسلح قره باغ 
خلع سلاح شوند و هماهنگ با حاکمیت 
آذربایجان عمل کنند؛ گروه های شبه نظامی 
شکل گرفته این را نمی پذیرفتند که بعد از 
آذربایجان گروه های مسلح  عملیات های 
تعهد دادند که کاملا خلع سلاح شوند. وی 
اضافه کرد: براساس سیاست های اعلامی 
آذربایجان مناقشه با ارمنستان تمام شده 
بحث  آذربایجان  اصلی  درخواست  ولی 
ایجاد کریدور زنگزور و اتصال به نخجوان 
است؛ در جلسات بین مقامات نظامی ایران 
و آذربایجان، وزیر دفاع آذربایجان از قول 
رئیس جمهور این کشور تعهد داده که بحث 
ورود نظامی برای ایجاد کریدور زنگزور منتفی 
است و آذربایجان وارد پلن B شده است. پلن 
B ایجاد کریدور از داخل خاک جمهوری 
اسلامی ایران است. علیزاده در عین حال 
لبته کامل نمی توان بر روی  تصریح کرد: ا
حرف آذربایجان حساب کرد اما این سیاست 
اعلامی آذربایجان است که وزیر دفاع این 
کشور از قول رئیس جمهورشان به تیم ایرانی 
گفته است. این عضو هیات رئیسه کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اسلامی در مورد نظر ایران در خصوص اتصال 
کریدور از داخل جمهوری اسلامی ایران اظهار 
کرد: این پیشنهاد جمهوری اسلامی ایران 
بوده و در زمان مرحوم رستم قاسمی وزیر 
وقت راه و شهرسازی قراردادی امضا شد که 
از داخل خاک ایران راهی به آنها داده شده 
و سرمایه گذارش هم آذربایجانی ها باشد این 
راه اجرا شده و اتصال از طریق خاک جمهوری 
اسلامی ایران صورت گیرد. علیزاده توضیح 
داد: اتفاقا ایران از کریدوری که از داخل خاک 
ارمنستان باشد و مرزهای ما را محدود کند، 
مخالف است تقریبا در منطقه تمامی کشورها 
و حتی کشورهای غربی درباره ایجاد این 
کریدور به توافق رسیده بودند و ایران مانع 
اصلی بود چون ایران می گفت محدودیت هایی 
در حوزه های من ایجاد شده و یک نوع خفگی 
ژئوپلیتیک برای ایران به وجود می آید. ایران 
خط قرمز تعریف کرده بود و اجازه نداد این 
اتفاق بیفتد. لذا اگر کریدور از خاک ایران 
باشد و مرزهای ما محدود نشود یک پیروزی 
بزرگ برای جمهوری اسلامی ایران است؛ فعلا 
علی الظاهر آذربایجان و ارمنستان این موارد را 
پذیرفته اند اما این که بعدا چه اتفاق دیگری 
بیفتد را نمی دانم. وی در پایان مجددا بیان 
کرد: فعلا مناقشه تمام شده و آذربایجان اعلام 
کرده که پلن B را دنبال می کند که آن هم 
اتصال از طریق خاک جمهوری اسلامی ایران 

به نخجوان است.

   صلحی برقرار نشده است
امیراحمدیان، کارشناس ارشد مطالعات 
منطقه هم درخصوص موقعیت ایران در 
درگیری میان آذربایجان و ارمنستان به 
دیده بان ایران گفت: از نظر حقوقی هر نوع 
تحولاتی که بین آذربایجان و ارمنستان بر سر 
قره باغ ترتیب داده می شد، باید از طریق گروه 
مینسک صورت می گرفت ولی آقای پوتین 
شخصا وارد عمل شد. از این رو یک موافقتنامه 
آتش بس امضا کرده اند، نه موافقت نامه صلح. 
شورای امنیت سازمان ملل باید وارد عمل شود 

و به نوعی مساله را حل کند.
از این منظر ایران هم به شدت هشدار داده 
که هر نوع تغییرات در مرزهای سیاسی ایران 
با منطقه قفقاز غیرقابل قبول است و کریدور 
زنگزور نمی تواند ارتباط ایران با ارمنستان را 
قطع کند. وی افزود: از نظر حقوقی هر نوع 
تحولاتی که بین آذربایجان و ارمنستان بر 
سر قره باغ ترتیب داده می شد، باید از طریق 
گروه مینسک صورت می گرفت ولی آقای 
پوتین شخصا وارد عمل شد. این در حالی 
است که گروه مینسک متشکل از ۱۲ کشور 
هستند. آمریکا، فرانسه و روسیه سه عضو 
دائم شورای امنیت سازمان ملل هستند 
و مسئولیت ریاست را به صورت مشترک 
برعهده دارند و چون پوتین راسا وارد عمل 
شده یک موافقتنامه آتش بس امضا کرده اند، 
نه موافقتنامه صلح. از این رو صلحی برقرار 
نشده و کماکان شرایط جنگی است و شورای 
امینت سازمان ملل باید وارد عمل شود و به 
نوعی مساله را حل کند و از مهاجرت ارامنه 
جلوگیری کند، چراکه حدود ۱۲۰ هزار نفر 
ارمنی در قره باغ زندگی می کنند که تمام  
مایملک شان در آن منطقه است. حال اگر 
آذربایجان با  گروه های مسلح این منطقه 
مساله دارد، با مردم غیرنظامی متفاوت است 
و باید تضمین شود که ارامنه به خانه و زندگی 
خود برگردند. از این منظر ایران هم به شدت 
هشدار داده که هر نوع تغییرات در مرزهای 
سیاسی ایران با منطقه قفقاز غیرقابل قبول 
است و کریدور زنگزور نمی تواند ارتباط ایران 

با ارمنستان را قطع کند.

 انتقاد 
 تند پناهیان

 به مسئولان 

هدیه خاص روحانیِ 
 اصلاح طلب
 به رئیسی

برخی انتقاداتی دارند اما راهکار ندارند. حجت الاسلام 
نشست  در  سخنانی  طی  پناهیان،  علیرضا  والمسلمین 
مسئولان بسیج دانشجویی دانشگاه تهران گفت: مبارزه با 
بی عدالتی لازم است اما با چه چیزی می خواهید به مبارزه 
با بی عدالتی بپردازید؟ جایگزین بی عدالتی چیست؟ الان 
بی عدالتی یکی از مشکلات ماست.جواب همه این سؤال ها 
و سؤال های فراوان دیگر یک چیز است. ما باید حرف های 
اعتقادی را از آسمان به زمین بیاوریم. چه کار کنیم که عقیده 
تبدیل به تکنولوژی پیشرفت شود؟ مخالفان ما هم مطالب 
اخلاقی را بلد هستند؛ این کجا باید در زمین محک بخورد، 

محکم و عملیاتی شود؟

محمدعلی ابطحی فعال سیاسی اصلاح طلب در کانال 
تلگرامی خود نوشت: جناب آقای رئیسی، این نقد من هدیه 
به شماست. تبلیغات اطراف شما بسیار ذوق زده است. تاکید 
بیش از اندازه بر یک دستاورد، منحصرسازی دستاوردها در 
دولت شما، نادیده گرفتن کارهای دولت های گذشته، به نام زدن 
کارهایی که در حال اجراست به نام خود، ذوق زدگی از رفتارهای 
دولت و اعضای آن. به عنوان نمونه: جوری از حجاب همسر و 
اعضای زن هیات همراه حرف زدند که انگاری بقیه خانم های 
روسا و یا مسئولان زن در سفرها مینی ژوپ داشته اند.  اینها 
نشانه این است که مسئولان تبلیغاتی شما باید در کارهای خود 

تجدیدنظر کنند.

ذوالنوری: برخورد با غیرحرفه ای ها،  سبک و با سلبریتی ها شدید باشد

 روایـت 
»بی حجاب  اولی ها«

 جلیل محبی:  جلیل محبی: 
جریمه حجاب جریمه حجاب 2424 میلیون شود میلیون شود

آرمان ملی– مطهره شفیعی: حجاب موضوعی است که 
بر اساس شرع و قوانین کشور باید رعایت شود. در سال های 
اخیر برای رعایت حجاب در جامعه تصمیماتی اتخاذ شد 
اما در سالجاری شرایط تغییر کرد و لایحه حجاب ارائه 
شد. نمایندگان مجلس شورای اسلامی در نشست علنی 
۲۹ شهریور ۱۴۰۲ خود و در جریان رسیدگی به گزارش 
کمیسیون قضائی و حقوقی در مورد لایحه یک فوریتی 
حمایت از فرهنگ عفاف و حجاب )حمایت از سلامت 
اجتماعی( با اجرای آزمایشی ۳ ساله این لایحه با ۱۵۲ رأی 

موافق، ۳۴ رأی مخالف و ۷ رأی ممتنع موافقت کردند. 
در ماده ۴۱ این طرح آمده است: هرگاه شخصی که دارای 
شهرت یا تاثیر گذاری اجتماعی است، در فضای مجازی یا 
غیرمجازی مرتکب هر یک از جرایم موضوع مواد ۳۶ ، ۳۷ ، 
۳۸ ، ۳۹ ، ۴۰ ، ۴۳ ، ۴۴ ، ۴۷ ، ۴۸ ، ۴۹ ، ۵۰ و ۵۶ این قانون و 
تبصره های آن ها شود، علاوه بر محکومیت به مجازات مقرر 
در خصوص جرم ارتکابی، به حداکثر جزای نقدی درجه 
دو یا یک تا ۵ درصد از کل دارایی به جز مستثنیات دِین 
هر کدام که بیشتر باشد و محرومیت از فعالیت های شغلی 
یا حرف های یا تبلیغاتی به مدت تا شش ماه و به تشخیص 
قاضی به ممنوعیت از خروج از کشور به مدت تا دو سال و 
ممنوعیت از فعالیت عمومی در فضای مجازی تا دو سال 
و لغو کلیه امتیازات، تخفیفات و معافیت های اعطایی و در 
مراتب بعدی به دو برابر حداقل جزای نقدی درجه یک یا سه 
تا هشت درصد از کل دارایی به جز مستثنیات دِین هر کدام 
که بیشتر باشد و محرومیت از فعالیت های شغلی یا حرف های 
به مدت شش ماه تا سه سال و ممنوعیت از خروج از کشور 
به مدت شش ماه تا دو سال و ممنوعیت از فعالیت عمومی 
در فضای مجازی از شش ماه تا دو سال و لغو کلیه امتیازات، 
تخفیفات و معافیت های اعطایی محکوم می شود.« در بخش 
دیگر آورده شده است: »هرکس در انظار یا اماکن عمومی یا 

معابر مرتکب بدپوششی شود در مرتبه اول معادل حداکثر 
جزای نقدی درجه شش و در مراتب بعدی به جزای نقدی 
درجه پنج محکوم می شود. در صورت تکرار بیش از چهار 
بار، مرتکب به مجازات تکرار جرم موضوع ماده ۳۷ این قانون 

محکوم می گردد.«
 جریمه کم است

برخی اما جریمه فراتراز قانون را متصور هستند، مانند 
جلیل محبی، عضو مرکز پژوهش های مجلس و از طراحان 
قانون عفاف و حجاب که به فرهیختگان می گوید: »در 
لایحه ای که دولت داده بود، جریمه های نقدی پایین 
بودند، شما می توانید چرتکه بیندازید و بگویید که پول این 
بدحجابی را می دهم. یک تا سه  میلیون حدود این جریمه ها 
بود ولی وقتی ۲۴ میلیون تومان بشود و همه جرائم با هم جمع 
شوند، این بازدارندگی جدی تر خواهد شد، یعنی اگر دو عکس 
در روز گرفته شود، دو جریمه حساب می شود و اگر شما اولی 
و دومی را بپردازی به پنجمی که برسد مجازات حبس دارد و 
نمی توانی سبک زندگی ات را براساس آن قرار بدهی.« وی در 
عین حال گفته است: »اینکه بعضی ها می گویند می خواهند 
ما را به زور به بهشت بفرستند، این عبارت غلطی است. ولی 
از آن طرف هم هست که هرچه  که با خشونت بگویی بدتر 

است.«
 جلیل محبی دیروز متفاوت بود

نکته قابل تامل آنجاست که جلیل محبی پیش از این 
دیدگاه های دیگری داشت که با اظهارات اخیرش همخوانی 
ندارد. او به این نکته اشاره کرده بود که »سال ۱۳۹۸ 
نظرسنجی انجام شد گفتند که حجاب شرعی را شما چقدر 
معتقد هستید که باید الزامی باشد توسط حکومت، ۷۱ درصد 
مردم موافق بودند، بعد از اینکه اتفاقات پارسال و فوت خانم 
امینی اتفاق افتاد، مردم در نظرسنجی بعد از این اتفاقات 
گفتند که ۷۱ درصد تبدیل به ۴۰ درصد شد و ۳۰ درصد 

ریزش داشت« و گفته است: »برخی معتقدند کیفر در قانون 
حجاب، شلاق و عدم اجازه شرکت در کنکور در نظر گرفته 
شود« و در بخش دیگری تاکید داشت که »در واقع مردم 
مخالف حجاب نبودند فقط گفتند که نباید با برخوردهای 

سلبی حجاب را الزام کرد.«
  ابداع واژه جدید از سوی ذوالنوری 

از سوی دیگر برخی دیگر مانند ذوالنوری در جایگاه 
نایب رئیس مجلس واژه های جدیدی را خلق می کنند مانند 
»بی حجاب اولی ها« او درباره این که آیا لایحه عفاف و حجاب، 
قابلیت اجرایی شدن دارد و این که خود لایحه منجر به ازدیاد 
پرونده در محاکم قضائی نمی شود، به »ایلنا« گفت: »قطعا 

قابلیت اجرایی دارد. 
این لایحه بیشتر موارد را به صورت تخلف دیده است. آن 
کسانی که حرفه ای در تخلف نیستند و در حقیقت بی حجاب 
اولی هستند، خیلی شهره نیستند و غرض و مرض ندارند، 
این ها تذکر و جرائم کوچک برای تنبیه شان است که حالا به 
کار قضائی نکشد.« و سپس توجه را معطوف به سلبریتی ها 
می کند و می گوید: »برای کسانی که چهره هستند، سلبریتی 
هستند، ستاره سینما هستند و کسانی هستند که فالوور و 
دنبال کنندگانی دارند که کاملا این ها را رصد می کنند، به 
دلیل اینکه خطای این ها روی دیگران هم تاثیر می گذارد 
در این لایحه نسبت به آن ها متفاوت نگاه شده است.« وی 
در بخش دیگری افزود: »کسانی که از روی جهل، از روی 
ناآشنایی، بی توجهی مثلا گاهی حواسش نیست روسری شان 
عقب رفته است، اتفاقات این چنینی به شکلی در این لایحه 
پیش بینی شده که با این ها به گونه ای برخورد شود که راه 
برگشت، اصلاح و آسیب ندیدن برای شان وجود داشته باشد. 
اما در مورد کسانی که عناد دارند، لجاجت دارند، مغرض 
هستند، بی حیا هستند و دیگران را می خواهند در این راه 

بکشانند، طبیعتا با آن ها باید سخت تر برخورد شود.«

 محمدرضا باهنر:
   رقیب را باید بدون حذف 
پای صندوق رأی شکست داد

 رجایی در گفت وگو با 
»آرمان ملی«:  انتخابات مجلس  

مانند دوره گذشته خواهد بود


